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Flevo-Vriend

Met Eelco Baarda. KOMT ALLEN!

• Datum: zondag 22 december.
• Tijd: start wandeling: 11:00 uur.
• Verzamelen: vanaf 10:30 uur.
•  Waar? Park-Nest, naast speeltuin (nabij hoofd- 

ingang Hekkepoort, Javaplantsoen).
•  Thema: van de herfst de winter in! Over de  

seizoenswisseling, met de nadruk op bomen,  
struiken en beestjes.

•  Deskundige begeleiding: Eelco Baarda (bioloog, 
VvF-lid en o.m. ook bekend van ‘Oost-Indisch 
Groen’). Je kunt Eelco onderweg alles vragen.

Na lange tijd hebben we onze parkexcursies weer op-
gepakt. Naast het uitdiepen van bepaalde interessante 
natuurverschijnselen dachten we: staan we eigenlijk 
ooit stil bij het wisselen van het seizoen? Wat gebeurt 
er dan allemaal?
We voelen het wel: het wordt warmer. Of kouder. Of 
droger. Of natter. Daar vinden we altijd vanalles van. 
Wel of niet “het klimaat”? Maar wat doet en wat láát 
de natuur nou precies allemaal rond zo’n seizoenswis-
sel?

De herfst konden we allemaal vriendelijk smaken: 
met veel regen, maar die zat deze keer ook veel in de 
zomer. Dus vooral: de kou! Dat waren we niet meer zo 
gewend.
“Het wordt droger én natter!” zeggen klimatologen 
ons tegenwoordig dagelijks. Wat is waar? Wat je op de 
tv ziet? Waar zitten lange-termijngolven? Daar kun je 
het over hebben - zonder in egelstellingen te verval-
len, of elkaar vliegen af te vangen. Overigens zien we 
die vliegen nu helemaal niet, want die slapen lekker in 
hun holletjes totdat zij weer door het voorjaarszonnetje 
gewekt worden en onze vogeltjes weer gaan fluiten 
-  vliegjes ruikend.

Je hoeft niet op vakantie (vliegen...?), want de dagen 
verlengen zich weer vanaf 22 december! De natuur 
bereidt zich voor op de lente - op vele fronten. Niet 
aan te ontkomen. Maar hoe dan? In elk geval: hoopvol. 
Eelco zal ons hier alles over vertellen.

We bekijken rond elke zonnewende en elke equinox de 
natuur, dus in totaal vier keer per jaar - naast parkwan-
delingen rond andere thematische onderwerpen (zoals 
we die onlangs langs de oevers van het Nieuwe Diep 
hadden).

OPROEP

Natuurexcursie 22 december: Van herfst naar winter!

DE WINTER IN HET FLEVOPARK:
KOMT DAT ZIEN!

LAATSTE KAARTEN! 
Nee hoor: de natuur is gratis. Altijd. Dus ook onze  
excursies. Ook gratis voor niet-leden!
Tot zondag 22 december, v/a 10:30 u. bij Park-Nest:  
consumpties vooraf gratis verkrijgbaar. Na afloop  
kun je altijd in het zojuist gerenoveerde Park-Nest  
nog even gezellig na babbelen  
(consumpties op donatiebasis).

Vragen en nadere info: 
Tel. 06 40751526 (Reinout, VvF).

Eelco geeft uitleg tijdens onze vorige seizoens-excursie, 
22 september, over eetbare en niet eetbare vruchten.
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Dit is de eerste Flevo-Vriend sinds wij zijn be-
gonnen als bestuur, drie maanden geleden. Het 

is december nu, ons mooie natuurpark glijdt 
langzaam in haar welverdiende winterslaap. 

Wij houden het bij een kerstdutje, er is immers 
veel gaande in het park. Discussie over een 

nieuw, overdekt zwembad op het terrein van 
het huidige Flevoparkbad, de aankondiging van 

weer een No-Art festival in de zomer van 2025 
en 2026, en de verbetering van de dijk langs het 

Nieuwe Diep.
Het water stijgt, het park verzakt, over een dijk-
verhoging bestaat dus geen twijfel. Wel over de 
manier waarop. Onlangs heeft onze werkgroep 
Ecologie en Natuur aan vier fracties van het Al-

gemeen Bestuur van het Waterschap in het park 
laten zien dat er bijvoorbeeld veel meer bomen 

gespaard kunnen blijven dan het Waterschap 
voorstelt. Het was een koude zaterdagmiddag, 

maar de moeite waard!

Met informeren, meedenken en actievoeren 
proberen wij het park zoveel mogelijk te be-
schermen. Maar voordat wij ons kerstdutje gaan 
doen, hopen wij veel leden te ontmoeten bij de 
laatste excursie van het jaar op 22 december!

Hopelijk tot dan en met hartelijke groet,

Irene Kollmer (penningmeester)
Arjan Wiering (secretaris)
Martine Litjens (voorzitter)

Van het bestuur

Beste Vrienden  
van het  

Flevopark!

Herfstimpressie langs de vijver: de Gewone Vleugelnoot laat z’n pracht vallen en gaat in rust.

(Foto: VvF)
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Word en blijf 
Flevopark-vriend!
Sinds 2014 staan wij als vereniging voor het uitoefenen 
van invloed op het gemeentelijk beleid rond het Flevo-
park, het beschermen en versterken van het natuurlijke 
karakter en het organiseren van activiteiten zoals 
natuurexcursies. Door lid te worden en te blijven steun 
je ons werk!

Maak jaarlijks minimaal €10,- over naar: 
NL10 ASNB 8804 6950 56
t.n.v. Vereniging Vrienden van het Flevopark,  
Amsterdam.
O.v.v.: contributie en jaartal.

Wil je lid worden? Doe dit liefst via het formulier op 
onze website. Al je gegevens blijven uiteraard strikt 
vertrouwelijk. 

En mocht je jouw contributie over 2023 nog vergeten 
zijn...? 

Op de zonnewende (Latijn: solstitium 
brumale, ofwel zonnestilstand) be-
reikt de zon, gezien vanaf de aarde, 
haar noordelijkste of zuidelijkste 
positie, recht boven de Kreeftskeer-
kring (in noorden). De dagen worden 
nu weer langer en op het zuidelijk 
halfrond korter. De zon staat lood-
recht boven de evenaar: equinox, 
ofwel de dag-en-nachtevening - nu 
op 21 december om 10:19 u.

In traditionele voor-christelijke 
culturen en tribes stond de winter-
zonnewende al duizenden jaren voor  
feest vieren: Jul (Scandinavische lan-
den) of Yule (Engeland) of Joel (NL), 
met brandende wielen en raderen 
(de zon symboliserend) ter ere van 
de terugkeer van het licht. Met de 
komst van de winter brak voor boe-
ren een rustige tijd aan. De oogst lag 
opgeslagen en het was tijd om uit 

te rusten en feest te vieren. De oude 
Romeinen versierden hun huizen met 
hulsttakken en de Noormannen ont-
staken grote vuren om de duisternis 
te verdrijven.
We zien van deze vieringen vandaag 
nog vage en minder vage afspiege-
lingen in spirituele kringen.

Ons christendom speelde leentjebuur 
bij de traditionele natuurreligies: 25 
december slaat terug op de datum 
van de winterzonnewende in de 
Romeinse kalender. Sinds de vierde 
eeuw na Chr. werd op 25 december 
het feest van Sol Invictus, de Onover-
winnelijke Zon gevierd. Het christen-
dom nam die datum vermoedelijk 
ooit over omdat Jezus Christus met 
de zon werd geassocieerd. 

Onze “Kerstmis” staat bekend als het 
feest van de vrede. Er is sprake van 
inspiratie - 
in overeenstemming met de antieke 
Winter-Zonnewende-tradities bij de 
natuurtribes van weleer, die het licht 
verwelkomden.

De winter-Zonnewende

Sommige verschijnselen lijken zomaar vanuit de lucht 
in ons park neer te ploffen. Zoals opeens verbrede en 
verharde muizenpaadjes, wandelroutepaaltjes en nu 
dus ook deze z.g. “Marslander”: mobiele fitness heet 
dat. Plof!
Tot hoelang hierzo?

(Foto: VvF)
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Het plensde uit de hemel, die 30e 
september - alsof de weergoden ons 
toeriepen “Omhoog met die dijk!”
Waterschap Amstel Gooi en Vecht 
had deze dag dus niet gunstiger 
kunnen uitzoeken voor de “opening” 
van het Dijkgedicht langs het Nieuwe 
Diep. Met gratis paraplu’s voor ieder-
een en een drankje en hapje vanuit 
Proeflokaal ‘t Nieuwe Diep moest dit 
natuurlijk doorgaan. We kregen een 
extra reminder.
Vochtig opeengepakt beluisterden we 
indoor korte praatjes door bestuur-
ders Arjan van Rijn (Waterschap) en 
Jan-Bert Vroege (Stadsdeel Oost) 
waarin een absolute noodzaak tot 
ingrijpen langs het water gepropa-
geerd werd. “Dijkverhoging is van 
levensbelang.”
De dichter bevond zich tussen de 

menigte, maar die was nog even 
geheim gehouden om de spanning 
op te voeren. En toen moesten we 
dus toch wel met ons allen naar 
buiten om de uitgestrekte letters 
op het pad langs het riet (200 m) 
op het Waterkeringpad te kunnen 
bewonderen. Het regende inmid-
dels nog harder. Nou, heel snel dan 
maar even, zei ons Waterschap - en 
de plu’s werden uitgedeeld, maar 
ook koptelefoons voor digitale info, 
terwijl deze optocht toch als “stilte-
wandeling” stond aangekondigd. En 
nog tot een maand na deze opening 
konden wandelaars onderweg een 
QR-code scannen om naar het Dijkge-
dicht te luisteren en was er ook een 
audiotour voor kinderen. We weten 
niet in hoeverre hiervan gebruik is 
gemaakt.

Nachtburgemeester Freek Wallagh 
bleek de dichter. Hij was vierde, na 
rapper Sef, cabaretier Freek de Jonge 
en zangeres Do in voorgaande jaren: 
ieder jaar een ode aan een andere 
dijk. Ooit was Wallach trouwens ook 
jeugdbestuurder bij het Waterschap. 
Hij ziet zijn pennevrucht als een ode 
aan het dierlijk nachtleven: al die 
veelsoortige beestjes waarmee hij 
bevriend zei te zijn geworden.

(Wordt vervolgd: in een interview 
met de dichter.)

Zie ook AGV.nl

Onthulling  
Dijkgedicht  
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Dijkgedicht:

Ons Flevopark
Met m’n poten in het riet,
En m’n voeten in het water,
Vereeuwigen wij de zonsopgang.
Van het gebrul van duizend Amster-
dammers,
Naar het gefluister van een vleermuis,
Samen wakend over onze tuin.
Als jij slaapt neem ik de wacht over.
Houd jij ’s ochtends dan mijn voeten 
droog?



Vrienden van het Flevopark5

Niet alleen dichter Freek Wallagh 
kwam met een vers “Ons Flevopark” 
(voor Waterschap AGV; zie elders in 
deze Flevo-Vriend), maar ook oud-se-
cretaris Reinout van onze Flevopark-
vrienden had al een gelijknamig lied 
op de rol staan: als een aanklacht 
tegen het commercieel-megalomane 
techno-housefestival No-Art in ons 
park, met een lichtvoetige verwijzing 

ParkNest bloeit - in elk seizoen!
Wie kent het niet: ParkNest!
Inmiddels nu ruim een jaar open, 
als plek voor eventjes rust, voor 
koffie, thee, appelpunt, etc. En ook 
een swingende plek, met muziek en 
live-optredens. En elke vrijdag een 
kwaliteitsdiner, ook zelfs eens voor 
honden. Obers in keurig pak, met 
bestek in servetten. Er kwam een 
buiten-podium met muzikanten en 
een knalfeest ter ere van het eenja-
rig bestaan en... ga maar door. Alle 
vrijwilligers bakken er steeds met 
veel plezier iets moois van, zodat de 
populariteit van deze niet-commer-
ciële park-oase bloeit en broeit en 
hen nog net niet boven de hoofden 
groeit. 
Boven die hoofden dreigde overigens 
onlangs wel eventjes een gevaar: het 
dak. Daar “bleek een balk gebroken 
en er zaten overal gaatjes”, aldus 
Richard, dagelijkse vrolijke, harde 
werker hier.
“Ja, het lekte een beetje!”
Er moest gerenoveerd worden. Door-
slag van dit besluit gaf een geluids-
box. Richard: “Daar bleek het dak 
rechtstreeks op te rusten, zodat we 
die speaker niet meer naar het ter-
ras konden verplaatsen! Er zat geen 
beweging meer in! Maar we hebben 
alles zelf gefixt met veel hulp van 
deskundige handjes, waaronder Marc 
van de Piratenpartij. Vooral zijn we 

ook al die velen dankbaar voor het 
helpen schoonmaken na afloop!”
De tent zat maar een weekje dicht en 
een snelle donatie-actie leverde 

naar de Oud-Testamentische redding 
van de dierenwereld tijdens een 
megalomane zeespiegelstijging van 
ooit eerder.
Reinout schreef dit liedje ook om 
ons nieuw aangetreden bestuur te 
inspireren in onze voortgaande strijd 
tegen No-Art.

Ons Flevopark

Zelfs een grote groep Duitse gymnasium-studenten (Gymnasium, Bünde) 
deden tijdens een stadstour (Tours that Matter) diverse klusjes voor Parknest 
en de buurt: zwerfvuil opruimen, bankstel opknappen, pallethout scheiden en 
dakgoot bladvrij maken.

ruim voldoende pegels op. ParkNest 
brengt ook vele andere kosten met 
zich mee. Alle losse consumpties 
overdag zijn - vanaf de eerste dag - 
op donatiebasis. 
Op het moment van schrijven giet 
het bijna de hele dag. “Maar toch 
nog 25,- omgezet!” glundert Richard.
Overal in de wereld horen we over 
“verbinding” en “samen”. Dat ge-
beurt ook. Heus wel. Wat betreft ons 
Flevopark: daar! 

Zie parknest.nl 
Onder Culturele Agenda: voor alle 
activiteiten!

LINK: https://www.salto.nl/programma/ahoy-rtv/7c3xMSxKjCo6gMGoYUw82Y
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De gemeente is van plan een 25-meter binnen-
zwembad en een doelgroepenbad te bouwen 
bij het huidige Flevoparkbad. En in de toekomst 
zou ook de Amsterdamse Brug verbreed 
moeten worden. Dit heeft gevolgen voor het 
bestaande buitenbad en het entreegebied ten 
noorden van het bad.
Als stakeholder namen wij deel aan drie zoge-
noemde “Atelier”-bijeenkomsten waarin wij 
mee konden denken over ruimtelijke ontwer-
pen van het entreegebied.
Voor deze verkenning is een extern steden-
bouwkundig bureau ingeschakeld.

Als vrienden van het Flevopark gaven wij onze 
eisen en wensen aan:
• Alle groen van het park behouden.
• Een duidelijke mooie entree naar het park.
•  Verlichting: zo min mogelijk. Het Flevopark is 

niet verlicht. ‘s Avonds en ‘s nachts is het er 
donker. Er leven veel dieren in het park. Het 
Flevopark is een natuurpark.

•  Een mooie groene toegangsweg naar park en 
zwembad voor bewoners van de Zeeburger-
dijk/Flevoparkweg en uiteindelijk voor bewo-
ners van het Zeeburgereiland.

•  Duidelijke (groen)routes voor fietsers en voet-
gangers.

In het derde “Atelier” van 20 november presen-
teerde het ontwerpbureau een voorkeursvari-
ant. Om het unieke ontwerp en het culturele 
erfgoed van het huidige Flevoparkbad te behou-
den, is gekozen voor een binnenbad deels op de 
oostelijke ligweide. Dat betekent dat er bomen 
en groen gaan verdwijnen. Men geeft aan bomen 
en groen te compenseren via herplanting. Wij 
vragen ons af of dit haalbaar is.

Plannen, plannen en plannen...

Bouw binnenbad en nieuw ingangsgebied rond
Flevoparkbad?

Maquette met geprojecteerde binnenbad. Foto: Reinout Koperdraat.
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In hetzelfde entreegebied hebben we namelijk 
ook te maken met de tram, extra parkeerplaat-
sen voor zwemmers, parkeren voor bewoners, 
en een voorgenomen verbreding van de brug 
rond 2045. Het benodigde budget voor alle aan-
passingen in het entreegebied is onbekend en 
nog niet gereserveerd.

De voorkeursvariant wordt ondergebracht in een 
principenota.
Als stakeholder kunnen wij daar schriftelijk op 
reageren. Wij wachten deze principenota af en 
zullen dan ons standpunt innemen. We houden 
je op de hoogte.

Irene Kollmer (bestuur VvF)

(Stand van zaken op 3 december:  
wordt vervolgd!)

Atelier-bijeenkomsten in Studio Zeeburg op Zeeburger-
pad. Foto: Reinout Koperdraat.

Heb je ons iets te vertellen?
We hebben je er nooit toe opgeroepen tot nu toe, maar áls jij ons iets te vertellen of te vragen hebt... iets leuks of 
zelfs iets belangrijks: zet het op papier en stuur het ons toe! Liefst in maximaal tweehonderdvijftig woorden. Dan 
plaatsen we dit in de Flevo-Vriend (in overleg).
flevoparkvriend@gmail.com

Als eerste inzender met deze foto: Mart Bevelander.  
“Hier staat het Angstig Konijn voor de prachtige bomen 
en struiken in herfstkleuren. Saillant detail: de voorgrond 

maakt deze compostie af. Helaas is deze plas -en nog 
meer plassen op andere plaatsen- een overblijfsel van de 
zware machines die zijn ingezet bij de op- en afbouw van  
No-Art”.
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Op ALV aan de wandel
Een nieuw fenomeen genoten we als Vrienden 
van het Flevopark: de zogenoemde “wandel-
ALV” - nimmer eerder vertoond. Langs de 

zonnige oevernatuur aan het Nieuwe Diep liepen 
we met ruim twintig leden onder leiding van 
Arend Wakker en Goos van der Sijde (werkgroep 
Ecologie en Natuur) langs de weelderig begroei-
de gevarenzones die volgens het Waterschap 
roemloos zouden verzuipen als er niet fors zou 
worden ingegrepen. Dijkverhoging. Temidden 
van het wilde, rijkgeschakeerde struweel op 
deze heerlijk zompige aarde staarden we naar 
het rimpelende water dat vriendelijk glinsterde 
in het herfstzonnetje. Waar zou het gevaar toe-
slaan? Waarom moeten al onze bomen daarvoor 
plat? Dat kan toch ook anders? Dijkversterking. 
Het gaat maar om enkele decimeters, zegt Wa-
terschap zelf. 
Arend en Goos ontwikkelden een prima alter-
natief en dat legden zij ons overtuigend uit: een 

Waterschap Amstel Gooi en Vecht zegt:

Het Flevopark ligt ongeveer een meter onder 
NAP. Er is geen direct gevaar voor de veiligheid, 
maar de dijk aan de rand van het Flevopark is 
op het moment niet hoog en sterk genoeg om 
de omliggende gebieden tegen hoog water te be-
schermen. Daarom is een dijkverbeteringstraject 
gestart. En als er niet zou worden ingegrepen? 
Arjan van Rijn (dagelijks bestuur Waterschap) 
zei: “Op termijn zou het Flevopark dan onderlo-
pen en veranderen in een moeras.”
Het Waterschap beweert dat er met inspraak 
van de omwonenden een voorstel uitkwam waar 
iedereen tevreden mee is. “We kozen met de 
inwoners voor een variant waarin de dijk wordt 
verhoogd en verplaatst op een manier die mooi 
in het landschap past. Verder houden we ook 
rekening met de natuur en alle dieren die er 
leven.”
“We willen met cultuur aandacht vragen voor 
waterveiligheid en de dijken in ons gebied. Ie-
dereen gaat er altijd maar vanuit dat het goed-
komt, maar uiteindelijk leven we in een delta. 
Delen van Amsterdam liggen onder de zeespie-
gel.”
(Bron: Het Parool, 30 september 2024)
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zogenoemd “Padentracé” met behoud van het 
meeste groen. Dit in plaats van die vermaledijde 
“Oevervariant” waarvoor Waterschap zelf al 
onderling in een onbewaakt ogenblik bleek te 
hebben gekozen, massale houtkap implicerend. 
Als een grauwe geest zweeft het gravend bouw-
geweld over de wateren. 

Onze “wandel-ALV” eindigde toch nog aan een 
echte vergadertafel: in het sfeervolle Boothuis 
bij Jeugdland, waar het altijd naar geurig hout 
ruikt.
Daar delibereerden we verder over onze beste 
houding tegenover de dijkplannen.
Allerbelangrijkst is dat de rijke oevervegetaties 
aan de diverse moerasovergangen ons aan het 
hart gaan. Ons oude bestuur moest daarbij een 
voldongen feit aanzien: namelijk een door het 
Waterschap snel zelfgekozen “Oevervariant”, 
terwijl ons tijdens onze eerdere wandeling 
onder leiding van Waternet nog veel tijd was be-
loofd voor inspraak en overleg. Wij gaven nooit 
ons akkoord voor deze onverwachte beslissing 
en we kregen ook nooit de door ons gevraagde 
extra ecologische informatie. 
We besloten tot het schrijven van een uitgebrei-
de brief met onze uitleg alsmede inspreken op 
de Waterschapsvergadering, en een uitnodiging 
aan het Waterschapsbestuur voor een oeverwan-
deling waarin we ter plekke ons alternatief ook 
optisch kunnen duiden.
Mark van Dongen (ook werkgroepslid Ecologie 
en Natuur) wees op de mogelijkheid van nieuwe 
inspraak door ons tijdens de latere fase van het 
Uitvoeringsplan. Geruststellend?
We besloten onszelf tot nieuw optimisme en 
geestrijke inspiratie op te jutten, zelfs met deze 
kaalslagdreiging aan onze voeten: want deze 
kustaanpak biedt immers natuureducatieve mo-
gelijkheden, zoals de aanleg van een natuurcom-
penserend moerasbos met ecologische wandel-
padsteigers. Met excursies. Kruipdoor-sluipdoor. 
We zien het al een beetje vóór ons!

PS: de ALV-notulen en inspreekteksten van onze 
Ecologie en Natuur-werkgroep-werkgroep zijn 
onlangs integraal aan alle leden verzonden. 
Mocht je deze niet hebben ontvangen (of zijn 
zoekgeraakt), mail ons dan even via: flevopark-
vriend@gmail.com 
Dan sturen we je deze teksten alsnog opnieuw 
toe.

Waterschapsvergadering 
(6 november)

Op de vergadering van Waterschap Amstel Gooi 
en Vecht waren Vrienden van het Flevopark 
aanwezig: leden en Martine Litjens (voorz.); en 
Arend Wakker en Mark van Dongen (werkgroep 
Ecologie en Natuur) als insprekers. Zowel het 
besluitvormingsproces (de participatie tot het 
Waterschap ineens met haar eigen keuze voor de 
oevervariant kwam) als ons alternatief (Paden-
tracé bij drie dijkvakken ter bescherming van 
vele bomen en het ecologisch systeem) kwamen 
aan de orde. Onze spreekbeurten deden stof 
opwaaien. Het Algemeen Bestuur was in verwar-

ring en we vonden met name de Partij van de 
Dieren aan onze zijde, die de dijkverbetering 
ook weer op de agenda had weten te krijgen. 
Portefeuillehouder van het Dagelijks Bestuur, 
Arjan van Rijn, was op z’n zachtst gezegd not 
amused en niet van plan om terug te komen op 
zijn voorkeursvariant. Zelfs niet om er nog eens 
met zijn eigen bestuurscollega’s over te praten, 
zoals de PvdD vroeg. De emoties liepen hoog op 
en na een korte schorsing was de uitkomst dat 
de PvdD overweegt een motie in te dienen in het 
Algemeen Bestuur.
Het hielp zeker dat we fysiek aanwezig waren. 
Nu de uitkomst nog.

Alle bestuursleden van het Waterschap zijn door 
ons uitgenodigd voor een oeverwandeling.
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Inspreker Mark van Dongen:

Met complimenten voor het open  participatie-
proces en de informatieve bewonerswandelin-
gen door Waternet bekritiseerde Mark het totaal 
onverwachte eigenhandig genomen voorkeurs-
besluit door het Waterschap.
Deze voor ons meest negatieve dijkvoorkeursva-
riant zou de steun van de Vrienden van het Fle-
vopark hebben gekregen - wat geheel onjuist is. 
Wij wezen diverse keren op ons alternatief: een 
Paden-variant met behoud van de meeste bomen 
en struiken, met name aan de moerasovergan-
gen. We benadrukten dat bij het padentraject 
de delen bij 3c, 6c en 7b dan wel buiten de dijk 
gaan vallen, maar wel onderdeel blijven van het 
park. Deze delen zijn ook nu ruigtegebieden en 
geen drukke recreatiegebieden van het park. Dat 
willen we zo houden.
De gemeente zou de eigen Waterschapsvariant 
steunen, maar dat lijkt ons sterk, want in de 
Stadsdeelcommissie Oost is hierover niet gespro-
ken. Ook missen wij het ecologisch rapport dat 
in opdracht van het Waterschap is gemaakt over 
het Flevopark en een bomenanalyse. Juist in de 
voorkeursvariant van het Waterschapsbestuur 
sneuvelen veel meer bomen en complete bos-
schages van waarde. Een bomeneffectanalyse 
zou beter zijn om te betrekken bij het kiezen van 
een voorkeursvariant en niet als mosterd na de 
maaltijd. ◁

Inspreker Arend Wakker:

Wij stellen voor om de dijk zoveel mogelijk op 
de bestaande paden te leggen, met grote voor-
delen voor de natuur en nieuwe mogelijkheden 
voor natuureducatie. Ons voorstel wijkt hierbij 
slechts op drie van de zeven trajecten af van het 
voorgestelde Waterschapstracé.
Het Flevopark ligt aan een natuurlijk gevormde 
plas, het Nieuwe Diep, en wordt gewaardeerd 
als een rustige, groene oase in een hectische, 
warme, stenen stad - als besloten groene ruimte, 
voor rust, even los van de grote stad; ooit ook zo 
aangelegd in de traditie van de Engelse Land-
schapsstijl. Met zijn natuurlijke oeverzones langs 
het Nieuwe Diep sluit het Flevopark goed aan op 
de ecologische groenstructuur van Groot Am-
sterdam. 
Ons advies: gebruik de bestaande padenstruc-
tuur van het park. Op veel plekken is het volgen 
van de padenstructuur de beste manier om dijk-
verhoging uit te voeren, met de minste schade 
aan groen en bomen, de  minste verstoring van 
het parkkarakter en het meest positief voor de 
natuur, want ook de natuur is een belangrijke 
gebruiker van het park.
Dijkverhoging op de paden maakt een randzone 
met buitendijks bos dat langzaam wat natter 
wordt en van karakter verandert. In plaats van 
droog parkbos wordt het een vochtig broekbos: 
aantrekkelijk voor moerasvogels en als beschut 
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Wij wensen al onze leden en sympathisanten zeer goede kerstdagen 
en een 

inspirerend volgend jaar - binnen en buiten ons geliefde Flevopark. 

paaigebied voor vissen. Vochtig broekbos komt 
niet veel voor in Amsterdam en is het behouden 
waard.
De huidige boszoom langs het water is ook rust-
gebied voor vogels en vleermuizen, en zorgt ook 
nog eens voor groter waterbufferend vermogen 
dan een geheel droog park. Bovendien wordt 
hiermee de oppervlakte aan boezemwater ver-
groot. 
Deze randzone is vanaf de verhoogde dijk goed 
te bekijken en geeft parkbezoekers een mooie 
kans op natuurbeleving en natuureducatieve 
initiatieven. De overgang tussen bos en water 
is ecologisch zeer waardevol en gevarieerd en 
bevordert ook de waterkwaliteit van het Nieuwe 
Diep. Het Waterschap stelt overigens wel voor 
om langs de nieuwe dijk een nieuwe ecologische 
overgangszone aan te leggen, maar dan wel na 
vernietiging van de bestaande veel waardevol-
lere overgangszone!
Een dijk langs of over de paden zou veel minder 
bomen doen sneuvelen (minimaal 120) dan in de 
andere dijkvarianten. Dit sluit beter aan bij de
gemeentelijke wens naar bosverdichting in het 
Flevopark.
Dijkverbetering langs de bestaande padenstruc-
tuur maakt ook de praktische uitvoering veel 

simpeler: houtverwijdering en afvoeren van oud 
wortelmateriaal kan worden voorkomen en een 
nieuwe zandlaag zou eerst lang moeten inklin-
ken, waarna weer bewerkelijke herplant nodig 
zou zijn. Onze voorgestelde Paden-variant kan 
dit alles voorkomen.
We hopen en verwachten dat onze informatie 
kan leiden tot aanpassing, zodat er veel minder 
bomen hoeven te sneuvelen en de parknatuur 
minder aangetast wordt.

Wij nodigen u uit voor een gezamenlijke wande-
ling langs de bosrand van het Flevopark, om dit 
alles met eigen ogen te gaan bekijken. ◁

Voor deze productie is op geen enkele wijze gebruik gemaakt van A.I./ChatGTP.

Foto: Rens van der Linden
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